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ABSTRAK 

Mardhiya, Azmi. 2024, Pengembangan Media Pembelajaran Berbasis Autoplay 

Media Studio 8 untuk Meningkatkan Minat Belajar Bahasa Arab Siswa Kelas X 

SMK Muhammadiyah 2 Kota Malang, Program Studi Pendidikan Bahasa Arab, 

Fakultas Agama Islam. Universitas Muhammadiyah Malang. Pembimbing: (I) Dr. 

Achmad Tito Rusady, S.S., M.Pd. (II) Achmad Fatoni, Lc., M.Ag. 

Kata Kunci : Autoplay Media Studio, Pengembangan, Minat Belajar, 

Efektifitas 

Penelitian ini bertujuan untuk mengembangkan dan menghasilkan produk media 

berbasis autoplay media studio dalam pembelajaran bahasa Arab serta mengetahui 

efektivitas penggunaan autoplay media studio untuk meningkatkan minat belajar 

bahasa Arab siswa. Jenis penelitian yang digunakan adalah penelitian dan 

pengembangan (research and development/ R&D) dengan menggunakan model 

pengembangan ADDIE yang terdiri dari lima tahapan, yaitu analysis, design, 

development, implementation, dan evaluation yang dikembangkan oleh Dick dan 

Carry dengan subjek 30 siswa kelas X di SMK Muhammadiyah 2 Kota Malang . 

Metode pengumpulan data yang dilakukan melalui observasi, kuisioner angket 

berupa lembar kelayakan produk untuk ahli materi, ahli bahasa dan ahli media, 

lembar respon dari siswa. Metode analisis data yang digunakan yaitu analisis 

deskriptif kualitatif, analisis deskriptif kuantitatif, uji efektifitas dan analisis uji t- 

test. Hasil penelitian berupa pengembangan media pembelajaran berbasis autoplay 

media studio melalui lima tahap yaitu analysis, design, development, 

implementation, dan evaluation. Hasil validasi ahli materi diperoleh presentase 

sebesar 82,5% dengan kategori “sangat layak”, hasil validasi ahli bahasa diperoleh 

presentase sebesar 85,7% dengan kategori “sangat layak”, hasil validasi ahli media 

diperoleh presentase sebesar 91,4% dan termasuk dalam kategori “sangat layak”, 

sedangkan respon siswa pada uji coba lapangan besar sebesar 84% dengan kategori 

“sangat layak”. Adanya peningkatan dari hasil belajar siswa berdasarkan nilai pre- 

test dan post-test dengan nilai Sig sebesar 0,000 < 0,05 dan berdasarkan dari hasil 

uji N-Gain dengan memperoleh nilai sebesar 0,80 yang masuk dalam kategori 

tinggi. Maka dari itu, media pembelajaran bahasa Arab berbasis autoplay media 

studio untuk siswa kelas X dikatakan sangat layak untuk digunakan sebagai media 

pembelajaran bahasa Arab serta efektif dalam meningkatkan minat belajar bahasa 

Arab siswa. 
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 البحث  مستخلص 

 

  المحمدية  المهنية المدرسة  في   العاشر الصف  طلبة  رغبة   لزيادة  ٨  ستوديو   ميديا   أوتوبلاي   التعليم   وسائل   تطوير   ۲۰۲٤, .عزمي , مرضية

  الدكتور  : الأول   المشرف   .مالانج   المحمدية جامعة   ،  الإسلامية  الدراساة  كلية  العربية،   اللغة  تعليم  ،قسم   العربية   اللغة  تعلم في مالانج ۲

 .الماجستير  فطاني  أحمد   :الثانيالمشرف    ،  الماجستير  روسادي  تيتو أحمد 

 فعالية ,بالتعلم الاهتمام التطوير، ، ستوديو ميديا أوتوبلاي  :المفتاحية الكلمات 

 

  لزيادة  استخدامها فعالية   وتحديدستوديو    ميديا  أوتوبلاي   إلى  استناداً  العربية  اللغة  لتعلم  وسائل  وإنتاج  تطوير  إلى   البحث  هذا  يهدف

  يتكون   الذي   ADDIE  التطوير   نموذج   باستخدام   والتطوير   البحث  هو المستخدم   البحث نوع   .العربية   اللغة  تعلم في  الطلاب   رغبة

  المدرسة   في  العاشر   الصف   طلاب   من   طالبًا   30  مع   والتقييم   والتنفيذ   والتطويروالتصميم    التحليل   وهي   مراحل،   خمس   من 

  المواد  لخبراء  المنتج   جدوى  أوراق   شكل  في  واستبيانات  الملاحظة   خلال   من  البيانات  جمع  طريقة  تم تنفيذ  .مالنج 2  المحمدية

  الوصفي   التحليل   هي المستخدمة   البيانات   تحليل  طريقة   .والاختبارات  الطلاب  استجابة  وأوراق  الإعلام  وخبراء  اللغة  وخبراء

  أوتوبلاي  على  القائمة  تعلم   وسائل   تطوير   هي  البحث  هذا  نتائج  t.  اختبار  وتحليل   الفعالية   واختبار   الكمي   الوصفي   والتحليل   النوعي 

  على  المواد صحة   من  التحقق  نتائج  حصلت  وقد  .والتقييم  والتنفيذ  والتطوير  التحليلوهي   مراحل،  بخمس  تمر   والتي   ستوديو  ميديا 

  ”  فئةمع  85.7%  نسبة على اللغويين  الخبراء صحة  من التحقق  نتائج وحصلت ، “اجدً  ممكنة ” فئة  مع  82.5%  نسبة

 في   وضمنت   91.4%  نسبة  على  الوسائط  صحة  من  التحقق  نتائج   وحصلت  ، “  جدًا  ممكنة 

 ممكنة ”  فئة  مع  84%  الكبيرة   الميدانية  التجربة  في   الطلاب   استجابة  كانت  بينما   ،“جداً   ممكنة”  فئة

  وبناءً Sig <0.05 0.000  بقيمة  والبعدي   القبلي  الاختبار  درجات  على   بناءً   الطلاب  تعلم  نواتج  في  زيادة  هناك   “.  جداً

  العربية  اللغة  تعلم  وسائل   فإن  ولذلك،   .العالية  الفئة  في  وهي   0.80  قيمة على   بحصوله  N-Gain  اختبار  نتائج   على

  الطلاب   اهتمام  زيادة  في   وفعالة   العربية   اللغة  لتعلم  كوسائط  استخدامها  يمكن  العاشر  الصف  لطلاب  ستوديو ميديا   أوتوبلاي  على  القائمة

 .العربية  اللغة  بتعلم
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ABSTRACT 

Mardhiya, Azmi. 2024, Development of Learning Media Based on Autoplay Media 

Studio 8 to Increase Interest in Learning Arabic for Class X Students of SMK 

Muhammadiyah 2 Malang City, Arabic Language Education Study Program, 

Faculty of Islamic Studies. University of Muhammadiyah Malang. Advisors: (I) 

Dr. Achmad Tito Rusady, S.S., M.Pd. (I) Achmad Fatoni, Lc., M.Ag. 

Keywords: Autoplay Media Studio, Development, Interest in Learning, 

Effectiveness 

 

This research aims to develop and produce media products based on autoplay media 

studio in Arabic language learning and determine the effectiveness of using 

autoplay media studio to increase students' interest in learning Arabic. The type of 

research used is research and development (research and development/ R&D) using 

the ADDIE development model which consists of five stages, namely analysis, 

design, development, implementation, and evaluation which was developed by 

Dick and Carry with subjects of 30 class X students in Muhammadiyah Vocational 

School 2, Malang City. The data collection methods were carried out through 

observation, questionnaires in the form of product feasibility sheets for material 

experts, language experts and media experts, response sheets from students. The 

data analysis methods used are qualitative descriptive analysis, quantitative 

descriptive analysis, effectiveness test and t-test analysis. The results of the research 

are the development of autoplay media studio-based learning media through five 

stages, namely analysis, design, development, implementation and evaluation. The 

results of the research are the development of autoplay media studio-based learning 

media which goes through five stages, namely analysis, design, development, 

implementation, and evaluation. The results of material expert validation obtained 

a percentage of 82.5% with the category “very feasible”, the results of linguist 

validation obtained a percentage of 85.7% with the category “very feasible ”, the 

results of media expert validation obtained a percentage of 91.4% and included in 

the category “very feasible”, the student response in the large field trial amounted 

to 84% with the category “very feasible”. There is an increase in student learning 

outcomes based on pre-test and post-test scores with a Sig value of 0.000 <0.05 and 

based on the results of the N-Gain test by obtaining a value of 0,80 which is in the 

high category. Therefore, Arabic learning media based on autoplay media studio 

for class X students is very feasible to be used as Arabic learning media and 

effective in increasing students' interest in learning Arabic. 
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